
                                                                                                                                                                                                                                                     

ثذَلا ػٍ ايزحبَبد انفصم انذراصً  ضبنضخانفرلخ انجذول َىضح يىضىػبد الأثحبس انًطهىثخ نطلاة كهُخ انزًرَض 

  9191-9102انضبًَ نهؼبو انجبيؼً 

 لىاػذ اػذاد انجحش:

 Times New Roman...... َٕع انخػ .....16..... انؼُبٍٔٚ 14انخػ  -1

 1.5انًغبفخ ثٍٛ الاعطش   -2

 2.5انٕٓيش يٍ عًٛغ الارغبْبد   -3

ٔسقبد ٔرنك ثخلاف صفثخ انؼُٕاٌ ٔثٛبَبد انطبنت  11ٔسقبد ٔلا رضٚذ ػٍ  3 رلم ػذ أسا  انجثش ػٍ لا -4

 ٔسقى عهٕعّ اٌ ٔعذ.

 ًٚكٍ الاعزؼبَخ ثكزبة انلغى ٔكزت يكزجخ انكهٛخ ثبلاظبفخ انٙ انُذ -5

 نًلذيخ..... انًٕظٕع..... صى انًشاعغ.ٚصبؽ انجثش ثطشٚلخ ثثضٛخ ...... .يضلا انؼُٕاٌ .....ا -6

 يٛغب ثبٚذ 5لا ٚضٚذ حغى انجثش ػٍ  -7

 ٚثٕل انجثش انٙ صٛغخ ال) ثٙ د٘ اف( ثؼذ الاَزٓبء يٍ كزبثزخ ٔرُغٛلّ. -8

 ٚلٕو انطبنت ثبػذاد انجثش يُفشدا ) ٔنٛظ فٗ يغًٕػخ( -9

بدح ايبو انغؤال أ ايبو الانزضاو ثؼذد انصفثبد  أ اٖ ششٔغ اخشٖ ارا كبَذ يثذدح يٍ قجم اعزبر انً -11

 يٕظٕػبد الاثثبس

 :نكم يلشس انًٕظٕػبد انزبنّٛ ٚكزت ثثش ٔاحذ فٙ ا٘ يٍ -11

 ضبنضخبد الأثحبس انخبصخ ثبنفرلخ انيىضىػ

 يىضىع انجحش انًبدح

 

 

 نغخ اَجهُزَخ-

Read and answer the questions  

It lies 395 km south of Suez, and is noted for its magnificent summer 

and winter climate. The clarity of its water made it a center of tourist 

attraction especially for divers and practicing water sports because of 

the worldwide fame of its coral reefs and rare marine life it enjoys. 

Visitors can watch the exquisite underwater marine life through well-

equipped glass bottom submarines. 

Hurghada has a large number of hotels and tourist resorts of different 



categories, as well as well-equipped diving centers offering facilities 

for aquatic sports.  

a. Where does Hurghada lie? 

b. made it a center of tourist attraction? 

c. How can visitors watch the underwater marine life? 

d. What do diving centers offer? 

e. Does it have a good climate in summer and winter?  

 

Translate into Arabic  

 

Mary Williams was a clever young lady.  She lived alone and had a 

very important business job in a big company. She worked very hard 

in it. She was never absent, she always arrived at her office early and 

left late , and she often took reports home with her to read. At 

weekends she seldom went anywhere, and she was always working 

then too. 

Jill Thomas was a friend of Mary’s. In fact, she was Mary’s best 

friend. They had gone to the same school, and both of them were 

clever women, but Jill was married, and she did not want to get a job. 

“ I am quite happy at home with Len,” she always said “ I do not 

want to be too busy to have fun.” 

Jill and Len liked walking very much, and nearly every weekend they 

went to the mountains and walked there. They also liked dancing very 

much, and they often went in the evening and danced till the early 

hours of the next morning. And when they had their holidays, they 

climbed all the mountains one by one and swam and sailed on a lake 

and danced nearly all the time.  

One year Jill said to Mary, “ Would you like to have a holiday with us 

this year, Mary?” Mary was very happy, Jill and Mary and Len had 

two weeks together. Mary enjoyed her holiday, but she was very tired 

after they had climbed all the mountains and swum every day and 

danced every night.  

The next summer, Jill offered to take Mary on their holiday again.  



“Thank you very much,” answered Mary, but  I am going to be honest 

with you: I am sorry that I can’t come, because  I’ve worked a lot this 

year and I am tired. But I do not need a holiday: I need a rest”     

 

      ررجى إنً الاَجهُزَخ

ٚذسط ػهى انُفظ انغهٕك ٔ انؼًهٛبد انزُْٛخ. ٚذٌٔ ػهًبء انُفظ رصشفبد انُبط ٔ 

انثٕٛاَبد ثؼعٓى رغبِ ثؼط ٔ رغبِ انجٛئخ. كزنك ٚجثضٌٕ ػٍ اًَبغ رغبػذْى ػهٗ رفٓى 

س صثخ افكبسْى. ٔ قذ ٔعذٔا ثفعم ْزِ انغهٕك ٔ ٚغزخذيٌٕ اعبنٛت ػهًٛخ لاخزجب

انذساعبد اشٛبء كضٛشح يٍ شأَٓب يغبػذح انُبط ػهٗ رثلٛق ايكبَبرٓى ٔ صٚبدح انزفبْى ثٍٛ 

 الافشاد ٔ انغًبػبد ٔ ثٍٛ انجهذاٌ ٔ انضلبفبد.

 

Grammar 

1. Use an adjective or an adverb. 

a. He works .... 

b.  She is a ... teacher. 

c. He gets up ... 

d. He runs .... 

e. They seem ... 

f. I was ...... 

g. He drives ..... 

h. They shout ...... 

 

2. Form a wh question for every of the following sentences. 

a. I left in the morning. 

b. She bought a new car. 

c. I live in Sohag. 

d. He was absent because he was sick. 

e. This is their dog. 



f. I prefer  the yellow one. 

g. I went with my father.  

h. I saw an accident. 

3. Use too or very 

a. The child is ... young to walk. 

b. It is ... expensive but I can buy it. 

c. The mountain is ... high to climb. 

d. The tree is ... big. 

e. You are ... kind.  

f. The bag is ... heavy to carry. 

g. Today is ... hot. 

h. The tea is ... hot to drink.  

 

4. Use a tag question. 

a. They were friends, .......? 

b. She was not late, ........? 

c. He is rich, ........? 

d. Steve caught five fish, .....? 

e. Children like ice cream, ......? 

f. The movie was not bad, ......? 

g. The cakes are not expensive, ....? 

h. Girls are nice, .....?  

 

5. Put √ or X 

a. The man had a few money. 

b. There were a little goats on the farm. 



c. The farmer gets a few milk every day. 

d. After a little time I began to eat. 

e. After a few days he knew everything. 

f. There is a little sugar left. 

g. She has a little friends. 

h. He made lemon juice and gave me a few. 

 

 

 

 

 

 

 رًرَض الاطفبل-9

رًرَض الاطفبل اخزر احذ انًىضىػبد انزبنُخ صى ػزَزي انطبنت يٍ خلال دراصزك نًمرر 

 اكزت فُه يمبنخ ثحضُخ ػٍ:

1-A high risk neonate is a neonate exposed to any condition that 

makes his life in danger, in the light of this sentence write and discuss 

from five to seven pages about 

 Identify predisposing factors for high risk neonates  

 Common Problems of high risk neonates  

2- Infant is the period from one month to 12 months of age, is a 

time of many changes: In the light of this sentence; write 6 pages 

about the following: 

A- Calculate normal weight, length and number of primary teeth 

during of 9 month aged infant. 

B- Psychosocial development of infant. 

C- Needs of infant. 

D- Health problems of infant. 

 

3- Growth and development is a continuous process: In the light 

of this sentence; write four pages about the following: 



A- Factors affecting growth and development.  

B- The principles of growth and development. 

C- Stages of Development. 

D- Types of growth. 

4- Hassan is 11 years old. He was admitted to pediatric care 

department, was complaining from polydipsia, polyphagia, 

frequent urination, weight loss, random blood glucose 210 mg/dl 

and fasting blood glucose 144 mg/dl 

o What is Hassan's medical diagnosis? 

o Illustrate possible acute and chronic complications? 

o Discuss nursing management of Hassan? 

o What is Hassan's age group? 

o Mention effect of chronic illness on Hassan according to age 

group? 

5- Protein- energy malnutrition (PEM) has been identified by the 

world health organization (WHO) as the most lethal form of 

malnutrition, annual deaths at least 5 million of children 

worldwide. 

o Define malnutrition 

o Differentiate between KWO and marasmus. 

o Summarize complication of PEM 

o Enumerate treatment of PEM. 

o Explain prevention of PEM. 

o Explain nursing interventions for PEM. 



6- Iron deficiency anemia is most common nutritional deficiency 

disorder and remains a formidable health challenge. Girls in the 

period of later school age and early adolescence are prone to develop 

iron deficiency. Iron deficiency leads to many non-hematological 

disturbances which include growth and development, depressed 

immune function in infants; reduces physical work capacity; 

decreases the cognitive function in both infants and adolescents.  

Question 

1- What general characteristics of school age 

2- What general characteristics of adolescent stage. 

3- What the definition and causes of Irion deficiency anemia 

4- Nursing management of Irion deficiency anemia 

7-Nursing Management of children with Acute Post Streptococcal 

glomerulonephritis. An acute inflammation of renal glomerular 

paranchyma due to deposition of immune complexes characterized by 

sudden onset of oliguria, hematuria, hypertension and edema 

Question:- 

1- Explain incidence of urinary disorders 

2- Recognize etiology of common urinary disorders 

3- Summarize the child problem when he has disorders 

4- Design the nursing care plan to child with urinary disorders. 

5- Plan and apply nursing consideration for of children in Acute 

Post Streptococcal glomerulonephritis 

6- Discuss the sign &symptom of Acute Post Streptococcal 



glomerulonephritis 

 

 

 

 

 

 

 طرق انجحش-3

1-There are many data collection methods, in the light of this 

sentence write and discuss in five pages what these methods are? 

2- Sampling is the process of selecting units from a population of 

interest: In the light of this sentence; write in four pages about the 

types of probability (random) and non-probability samples.  

3- Therapeutic effect of honey in wound healing. 

4- Effect of rheumatic fever on the physical growth of children. 

In the light of this sentence; write 3 pages about the topic. 

5- Relation between mother weight and neonate. In the light of 

this sentence; write 3 pages about the topic. 

 

 

 

 

 

 

 

 

الانززاو ثزضًٍ انجحش يمذيخ، واهذاف، ويحزىي، وخلاصخ، ويراجغ لا رمم ػٍ   -

ػشرح رضجذ فٍ لبئًخ انًراجغ، وَشبر انُهب فٍ يزٍ انجحش يحذدح ثصفحبرهب ػُذ 

 الالزجبس يُهب.

 . َضزىفٍ انجحش شمُه انُظرٌ وانزطجُمٍ انًىضحبٌ فٍ ػُبوٍَ الاثحبس –

 ػُبوٍَ الاثحبس كبنزبنً:

نذساعخ  رطجُمٍنهطش  ٔانًُبْظ، ًَٕٔرط  َظرٌغش  دساعخ انًُٕ، يزعًُب ػشض  – 1

يزعًُب انجٛبَبد انؼبيخ، ٔانًًٛضح، ٔانًشكهخ، ٔانزلٛٛى انؼبو  نطفم دوٌ انًراهمخحبنخ 

 نهثبنخ، ٔالاقزشاحبد انًجذئٛخ.

 رطجُمٍنهطش  ٔانًُبْظ، ًَٕٔرط  َظرٌ_   غش  دساعخ انًُٕ، يزعًُب ػشض  2



 

 

 

 ػهى َفش ًَى انطفم-4

نهثبنخ، يزعًُب انجٛبَبد انؼبيخ، ٔانًًٛضح، ٔانًشكهخ، ٔانزلٛٛى انؼبو  نًراهكنذساعخ انثبنخ 

 ٔالاقزشاحبد انًجذئٛخ.

يٍ خلال  رطجُمٍنهؼٕايم، َٔشبغ  َظرٌانؼٕايم انًؤصشح ػهٗ انًُٕ، يزعًُب ػشض  – 3

رصًٛى يطٕٚخ رٕػٕٚخ رلذو نلاعشح أ نهغٛذح انثبيم نهزؼشٚف ثأْى ْزِ انؼٕايم إٚغبثب ٔعهجب 

 ػهٗ انًُٕ.

يٍ خلال ػشض  رطجُمٍ نهًشاحم، َٔشبغ َظرٌيشاحم ًَٕ انغٍُٛ، يزعًُب ػشض  – 4

 يصٕس يزغهغم نٓزِ انًشاحم، أٔ فٛهى فٛذٕٚ نزطٕسْب. 

 انزطجُمبدنٓزِ انخصبئص، ٔثؼط  َظرٌ، يزعًُب ػشض انًهذخصبئص ًَٕ غفم  – 5

 نذٔسك كًًشض رغبِ ْزِ انخصبئص ػُذ انزؼبيم يغ يشٚط غفم انًٓذ.

انخصبئص، ٔثؼط نٓزِ  َظرٌ، يزعًُب ػشض انًجكرح انطفىنخخصبئص ًَٕ غفم  - 6

نذٔسك كًًشض رغبِ ْزِ انخصبئص ػُذ انزؼبيم يغ يشٚط غفم انطفٕنخ  انزطجُمبد

 انًجكشح.

نٓزِ انخصبئص، ٔثؼط  َظرٌ، يزعًُب ػشض نهًراهك الاجزًبػٍخصبئص انًُٕ   - 7

 نذٔسك كًًشض رغبِ ْزِ انخصبئص ػُذ انزؼبيم يغ يشٚط يشاْق. انزطجُمبد

نٓزِ انخصبئص، ٔثؼط  َظرٌ، يزعًُب ػشض نهًراهك الاَفؼبنٍخصبئص انًُٕ   - 8

 نذٔسك كًًشض رغبِ ْزِ انخصبئص ػُذ انزؼبيم يغ يشٚط يشاْق. انزطجُمبد

يٍ يظبْش  يظهر واحذ فمظلأْى يشكلاد  َظرٌ، يزعًُب ػشض انطفىنخيشكلاد  – 9

 لإحذي طجُمُخرانًُٕ ) انغغًٙ أٔ انًؼشفٙ أٔ انهغٕ٘ أٔ .......إنٗ آخشِ(، ٔدساعخ 



انًلُُخ ٔرٕظٛح ػذد يشاد  انًلاحظخ أوَفغٙ ٔرفغٛش َزبئغّ،  اخزجبرثبعزخذاو  انًشكلاد

ركشاس حذٔس انغهٕك انًشكم، ٔرٕاسٚخ اعشاء انًلاحظخ، ٔاْى انًشبْذاد، ٔانزفغٛش انؼبو 

انًلُُخ  ٔرٕظٛح ثُٕد انًلبثهخ، ٔانشخص انز٘ اعشٚذ  أو انًمبثهخفٙ ظٕء انًشبْذاد، 

 ّ، ٔانزفغٛش انؼبو فٙ ظٕء يؼطٛبد انًلبثهخ.  يؼ

يٍ  يظهر واحذ فمظلأْى يشكلاد  َظرٌ، يزعًُب ػشض انًراهمخيشكلاد  – 11

 لإحذي رطجُمُخيظبْش انًُٕ) انغغًٙ أٔ انًؼشفٙ أٔ انهغٕ٘ أٔ .......إنٗ آخشِ(، ٔدساعخ 

ُخ ٔرٕظٛح ػذد يشاد انًلُ انًلاحظخ أوَفغٙ ٔرفغٛش َزبئغّ،  اخزجبرثبعزخذاو  انًشكلاد

ركشاس حذٔس انغهٕك انًشكم، ٔرٕاسٚخ اعشاء انًلاحظخ، ٔاْى انًشبْذاد، ٔانزفغٛش انؼبو 

انًلُُخ  ٔرٕظٛح ثُٕد انًلبثهخ، ٔانشخص انز٘ اعشٚذ  أو انًمبثهخفٙ ظٕء انًشبْذاد، 

 يؼّ، ٔانزفغٛش انؼبو فٙ ظٕء يؼطٛبد انًلبثهخ.  

 

 

5-introduction  

of nursing 

administration 

Dear third year students the following is the required students’ review 

articles for passing the introduction of nursing administration course 

2020. Please every student chooses one of the following to write 

within 10 pages includes introduction and references: 

1. Titile "Management and Adminstration": Management is 

required in all kinds of organizations; it consists of series of 

interrelated functions that are performed by all managers. 

- Write in detail in management and administration. 

- Give an example of each managerial skill. 

- Clarify the importance of management in nursing. 

2. Titile "Planning": Planning is a basic function of management is 

a principal duty of all managers. It is a systematic process and 

requires knowledgeable activity based on sound managerial 



theory.  

- Write in detail in planning. 

- Clarify how you can benefit from planning in your life 

- Set your future plan 

3. Titile "Planing Tools": Planning tools according to many 

authors are types of plans; these plans form a hierarchy, with the 

plans at the top influencing all the plans that follow. Although 

they are parts of planning. 

- Write in detail in planning tools. 

- Clarify how can the obligations to planning tools in nursing 

practice affects the staff, departmental and organizational 

success. Give an example of each one of them. 

4. Titile "Standard and Budget": Nurses must determine whether 

the services they render are of high quality, positively affect 

health outcomes and minimize costs. Standards are the 

foundation upon which all other measures of quality assurance 

are based. In the same line declining reimbursement and financial 

incentives connected to quality, so setting budget must be 

annually done.  

- Write in detail in standard and give an example for each type. 

- Write in detail in budget and give an example for each type. 

- Clarify how budget as a standard can improve quality. 

5. Titile "Organizing": Organizing as a managerial function 

involves establishing a formal structure that provides the best 

possible coordination of resources to accomplish unit objectives. 

- Write in detail in organizing. 

- Which type of span of control you will use when you have a staff 

with low experience? Why? 

- Choose a health care organization from your community and 

draw an organizational chart for it.  

6. Titile "Assembling resources (staffing)": Assembling resources 

is a management function includes ready others who perform the 

work to be done. 

- Write in detail in assembling resources (staffing). 



- Design an announcement for your organization that needs 

professional nurses. 

- Design an interview guide which contains the needed questions 

that will be used in selection interview.   

7. Titile "Directing": Directing is the doing phase within which 

much of managers work being accomplished. 

- Write in detail in directing. 

- Set your suggestions by examples for the nurse director to build 

motivation climate  

8. Titile "Controlling": Controlling is the management function in 

which performance is measured and corrective action is taken to 

ensure the accomplishment of organizational goals. 

- Write in detail in controlling. 

- Apply the three types of controlling for reducing nurses’ sleeping 

at night shift. 

 

 

 طت الاطفبل يبدح -6

Instructive data must be included in every research with photos 

 

1- Methods of prevention of communicable diseases 

2- prophylaxis against Rheumatic fever 

3- Recent advances in nursing care for children with hemophilia 

4-Management of protein energy malnutrition in pediatrics 

5- Pathophysiology of Vit D 

 

 

 وكُم انكهُخ نشئىٌ انزؼهُى وانطلاة                ػًُذ انكهُخ    يذَر وحذح انخذيبد الانكزروَُخ ثبنكهُخ      

 د. يُبل يحًذ أحًذ                                    د. أيُُه يحًذ صبثذ                        د. َضرَه انضُذ َىصف   

 


